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@ f a r h i k h t e g a n d a i l y

 چرا ظریف به سوالات اصلی جواب نداد؟

منشا سر و صدای بی فایده مجلس کجاست؟

بر سر آمریکا فریاد بزنید
اولین مواجهه وزیر امور خارجه و مجلس یازدهم صبح روز گذشته در صحن بهارستان به وقوع 

پیوســـت و  محمدجواد ظریف که به منظور ارائه گزارشـــی درباره تحولات بین المللی و عملکرد 

دســـتگاه سیاســـت خارجی در این تحولات در صحن دوره یازدهم بهارستان حاضر شده بود، 

به وضوح دید که دیگر خبری از کثرت نمایندگان حامی دولت نیست و اکنون این جمع منتقدان 

هســـتند که با هر اظهارنظر فاصله دار وی از واقعیات، به اعتراض برمی خیزند و مطالبه ســـخن 

گفتن مستند به وقایع میدانی و حقایق دارند.

دیـــروز محمدجواد ظریف پس از آنکه برای بار دوم پشـــت تریبون قـــرار گرفت با اخطارهای 

نمایندگانی مواجه شد که می گفتند او حاضر نیست پاسخ های صریح، روشن، شفاف و درستی 

به سوالات مجلس بدهد، نمایندگان معتقد بودند محمدجواد ظریف می خواهد ایرادات خود را 

با برخی سخنان مقام معظم رهبری بپوشاند و از تن دادن به حقیقت طفره رود. 

جلسه جنجالی روز گذشته مجلس که با واکنش های زیادی در فضای مجازی مواجه شده بود و 

حتی باعث شد برخی رسانه های حامی دولت در انتقاد از مجلس به بیانیه نویسی روی بیاورند، 

بستری برای پرداختن به مسائلی بود که تا کنون کمتر در صحن مجلس به دقت مورد توجه قرار 

گرفته و بررســـی می شد. نوع تعامل دستگاه دیپلماسی با کشورهای مختلف، موضوع برجام، 

روابط ایران با کشورهای اروپایی و برخی مسائل منطقه ای ازجمله محورهای بحث نمایندگان 

و گزارشـــی بود که محمدجواد ظریف در صحـــن علنی مجلس ارائه کرد.  ناگفته نماند در این 

جلســـه تنی چند از نمایندگان در میان اظهارات محمدجواد ظریف معترضانه و با فریاد لب به 

سخن گشودند که البته با تذکر رئیس مجلس مبنی بر رعایت قانون و تاکید بر لزوم اظهارنظر و 

بیان اخطار در فرصت قانونی برای هرکدام از نمایندگان همراه بود. اتفاقی که به نظر می رسد 

باعث شد بخش مهمی از سوالات مهم و کلیدی نمایندگان از وزیر امور خارجه به حاشیه رفته 

و برون دادی متفاوت از آنچه شأن مجلس است در افکار عمومی انعکاس یابد. در ادامه روایتی 

از مهم ترین موضوعات و سوالات مطرح شده در جلسه روز گذشته مجلس از نظر می گذرد.

کجایاقتصادایرانایستادهاید؟
احوال ناخوش اقتصادی این روزهای کشور و تکانه های شدید قیمت ارز 

و طلا آن قدر زیاد است که به نشست مجلس با ظریف، وزیر امورخارجه 

هم کشیده شد. 

روز گذشته مجلس میزبان ظریف شد تا او ضمن ارائه کارنامه خود در حوزه 

اقتصاد بین الملل، راهکارهای اقتصادی وزارت خارجه را هم برای عبور از بحران 

اقتصادی فعلی مطرح کند؛ هرچند ظریف در پاسخ به این درخواست ها گفت 

که »ما در وزارت امورخارجه وظیفه مستقیم در اقتصاد نداریم« و این سخنان 

با واکنش ریاست مجلس همراه شد. 

البته وزیر امور خارجه این را هم گفت که »یکی از موضوعات که فشار تحریم ها 

را کاهش می دهد حذف دلار از مبادلات است که ما از طریق تهاتر این موضوع 

را دنبال کرده ایم« و بر همین اساس ابراز امیدواری کرد که مراجع داخلی و 

مجلس بتوانند کمک کنند تا مقاومت هایی که در حوزه تهاتر در داخل کشور 

وجود دارد، از بین برود.  اما محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شورای اسلامی 

درباره تلاش های اقتصادی وزارت خارجه که مورد اشاره ظریف قرار گرفته بود، 

گفت آنچه امروز مردم و نمایندگان مجلس توقع دارند این است که هزینه 

اضافی بر آنها وارد نکنیم.  مجلس یک پیشنهاد هم برای ظریف داشت؛ تبدیل 

شدن وزارت امورخارجه به »وزارت امورخارجه و تجارت بین الملل«؛ این مساله 

پیشنهاد مهمی بود که از سوی رئیس مجلس به دستگاه دیپلماسی کشور 

ارائه شد.  البته قالیباف این نکته را هم متذکر شد که »بخش عمده ای از تولید 

قدرت در کشور مرتبط با حوزه توان و کار اقتصادی است و وزارت امورخارجه 

در این مورد می تواند نقش کلیدی داشته باشد.« او در عین حال خطاب به 

ظریف تاکید کرد که امروز جنگ ما اقتصادی است و در حوزه مسائل ارزی با 

وجود تمام سختی ها انتظار می رود وزارت امورخارجه شرایطی را فراهم کند 

که اگر نتوانستیم به دلیل مشکلات ناشی از برجام سرمایه گذار خارجی وارد 

کشور کنیم پول های بلوکه شده به کشور  بازگردد. باید به گونه ای اقدام شود 

که پول مردم که نزد برخی کشورها باقی مانده است در این شرایط سخت 

ارزی  با تلاش مضاعف به کشور منتقل شود. 

کدامموضوعاترادرداخلنگهداشتید؟
گرچــه هنــوز طــرح شــفافیت در مجلــس بــه ســرانجامی نرســیده اســت، امــا ســوال و جواب 

نماینــدگان و ظریــف در مجلــس اتفــاق جدیــدی بــود کــه بــه شــفافیت عملکــرد دولــت و 

اطــلاع مــردم از مجموعــه ایــن رفتارهــا کمــک ویــژه ای می کــرد. 

»مطــرح کــردن مســائل داخلــی در خارج از کشــور« یکی از انتقادهای محــوری نمایندگان 

مجلــس یازدهــم از ظریــف در جلســه دیــروز بــود، انتقاداتــی کــه شــاید یکــی از مهم تریــن 

عوامل پرســروصدا شــدن جلســه دیروز باشــد. 

ظریــف بــا طــرح ایــن ســوال نماینــدگان مجبــور شــد ادعایــی را مطــرح و در دفــاع از خــود 

ــی  ــت خارج ــه سیاس ــردم. عرص ــارج نب ــه خ ــی را ب ــائل داخل ــچ گاه مس ــن هی ــد: »م بگوی

سیاســت خارجــی حــوزه دعــوای جناحــی و گروهــی نیســت.« اظهــار نظــری کــه بــه اعتقاد 

نماینــدگان بــا واقعیــات همخوانــی نــدارد. واقعیاتــی کــه بــه برخــی درد دل هــای ظریــف 

در خــارج از کشــور برمی گــردد.

ســال 93 بــود کــه وزیــر امــور خارجــه در اندیشــکده شــورای روابــط خارجــی آمریــکا حضور 

ــادی در  ــاب زی یافــت و ســخنانی را از وضعیــت داخلــی کشــورمان مطــرح کــرد کــه بازت

ــت.  ــانه ها داش رس

در ایــن نشســت هالــه اســفندیاری مدیــر بخــش مطالعــات خاورمیانــه اندیشــکده »وودرو 

ویلســون« از ظریــف دربــاره تاثیــر گفت وگوهــا بــر مســائل سیاســی داخلــی ایــران ســوال 

کــرد. 

ظریــف هــم در پاســخ بــه ایــن ســوال، بــه صراحــت از تبعــات منفــی موانــع در مذاکــرات 

بــر شکســت جریــان سیاســی متبــوع خــود ابــراز نگرانــی کــرد. 

ــه  ــه هالـ ــخ بـ ــکا و در پاسـ ــار در آمریـ ــن بـ ــه او ایـ ــود کـ ــاد بـ ــدر زیـ ــی آن قـ ــن نگرانـ ایـ

اســـفندیاری، یکـــی از عناصـــر انقلاب هـــای مخملیـــن، از تبعـــات شکســـت مذاکـــرات 

گفـــت و تاکیـــد کـــرد کـــه اگـــر مذاکـــرات شکســـت بخـــورد؛ جریـــان رقیـــب آنهـــا انتخابـــات 

مجلـــس را خواهـــد بـــرد!

البتــه ظریــف در توضیــح ایــن ســخنان خــود گفتــه بــود: »مــا رونــدی را شــروع کرده ایــم 

کــه هــدف از آن تغییــر فضــای سیاســت خارجــی کشــور اســت. اگــر بــا وجــود تلاش هــای 

مــا بــرای تعامــل، ایــن تلاش هــا بی نتیجــه بمانــد، مــردم ایــران ایــن فرصــت را خواهنــد 

ــن  ــه ای ــود، ب ــزار می ش ــران برگ ــی در ای ــات پارلمان ــه انتخاب ــر ک ــاه دیگ ــا ۱۶ م ــت ت داش

عملکــرد مــا )بــا آرای خــود( پاســخ دهنــد.«

البتــه یــک بــار دیگــر نیــز ظریــف در پوشــش مذاکــرات هســته ای، دغدغه هــای حزبــی 

خــود را مطــرح کــرده بــود؛ او پــس از شکســت مذاکــرات ویــن ۵ در صفحــه توئیتــر خــود 

نوشــت: »دســتیابی بــه توافــق جامــع هســته ای غیرممکــن نیســت، نیــاز اســت توهمــات 

کنــار گذاشــته شــود، نبایــد ماننــد ســال ۲۰۰۵ فرصــت از دســت بــرود.«

ــه  ــود ک ــح ب ــدر واض ــال ۲۰۰۵ آن ق ــد س ــت« همانن ــن »فرص ــت رفت ــرای از دس ــی ب نگران

شــبکه بی بی ســی فارســی در تحلیلــی نوشــت: »نگرانــی اصلــی ظریــف بــرای بــه نتیجــه 

نرســیدن مذاکــرات هســته ای نیســت، بلکــه بــرای باخــت دوباره تیــم روحانــی در انتخابات 

آینــده و تکــرار تجربــه انتخابــات ســال ۱3۸۴ اســت.«

استعفاینابهنگاموادعایهماهنگیباسردارسلیمانی
صحــن علنــی مجلــس روز گذشــته شــاهد بحــث مهمــی از جانــب محمدجــواد ظریــف 

بــود. او در بخــش پایانــی ســخنانش گفــت: »همان طــور کــه مــا ایــن امــکان را داشــتیم 

کــه بهتریــن روابــط را بــا بــرادر شــهیدم مرحــوم قاســم ســلیمانی داشــته باشــیم و مــن هــر 

هفتــه بــا ایشــان جلســه هماهنگــی داشــتم، ایــن امــکان را هــم داریم کــه با همه شــما برای 

پیشــبرد اهــداف انقــلاب اســلامی و نظــام مقــدس جمهــوری اســلامی همــکاری کنیــم.«

ــه در  ــدگان ک ــان نماین ــا در می ــته نه تنه ــف از روز گذش ــواد ظری ــر محمدج ــن اظهارنظ ای

ــه  ــوده، چراک ــه رو ب ــی روب ــای مختلف ــا بازخورده ــم ب ــازی ه ــای مج ــی و فض ــکار عموم اف

ادعــای هماهنگــی تــام و تمــام با شــهید ســلیمانی ازســوی محمدجــواد ظریف قــدری دور 

از ذهــن می آیــد و برخــی می گوینــد شــاید آنقــدر هــم بــه واقعیــت نزدیــک نبــوده باشــد. در 

این خصــوص البتــه بایــد گفــت چیــز عجیبــی نیســت کــه دو فــردی کــه مســئولیت هایی در 

مســائل خارجــی ایــران دارنــد بــا هــم جلســات منظــم داشــته و بــا هماهنگــی بــه فعالیــت 

بپردازنــد کــه البتــه اگــر غیــر از ایــن باشــد، بایــد از آن ســوال شــود، امــا چنــد اتفــاق مهــم 

ــا  ــورد از آنه ــی دو م ــل یک ــت حداق ــد نیس ــه ب ــت ک ــوال اس ــل س ــر مح ــال های اخی در س

مطــرح شــود. مهم تریــن اتفاقــی کــه در ایــن ســال ها تداعی کننــده نوعــی ناهماهنگــی 

میــان بخش هــای مختلــف در دولــت بــود، ماجــرای اســتعفای وزیــر امــور خارجــه همزمــان 

بــا حضــور بشــار اســد در تهــران به عنــوان یــک ســفر مهــم از منظــر سیاســی و امنیتــی 

ــور  ــزرگ مح ــروزی ب ــاه از پی ــا چندم ــه تنه ــال97 و درحالی ک ــفندماه س ــم اس ــود. شش ب

ــه  ــج ب ــوریه به تدری ــف س ــتان های مختل ــاک اس ــت و خ ــش می گذش ــر داع ــت ب مقاوم

کنتــرل دولــت مرکــزی درمی آمــد، بشــار اســد عــازم تهــران شــد تــا بــا مقامــات کشــورمان 

دیــدار و گفت وگــو کنــد. در جریــان ایــن ســفر کــه حاج قاســم ســلیمانی لحظه به لحظــه 

بشــار اســد را همراهــی می کــرد، محمدجــواد ظریــف بــا ذکــر ایــن عنــوان کــه اساســا از 

وقــوع چنیــن ســفری خبــر نداشــته و ابــراز ایــن گلایــه کــه چــرا دفتــر رئیس جمهــور بــه وی 

اطــلاع نــداده، به نــاگاه از ســمت خــود اســتعفا داد و حاشــیه بزرگــی بــرای کشــور در آن 

برهــه ایجــاد کــرد؛ مســاله ای کــه در اصــل خدشــه بــه اصــل روابــط نزدیــک ســوریه و ایــران 

به عنــوان دو کشــور مهــم محــور مقاومــت بــود و ایــن پیــام را بــه خــارج ارســال می کــرد 

کــه درون ایــران شــکاف عمیقــی وجــود دارد.  

اصراربیجابررابطهبااروپا
 یکی از انتقادات و سوالاتی که نمایندگان درخصوص عملکرد وزارت خارجه مطرح 

می کردند موضوع توازن سیاسی در مراودات خارجی کشور بود، جایی که برخی 

نمایندگان ازجمله ابوالفضل عمویی، نماینده مردم تهران معتقد بودند توازن بخشی 

برقرار نیست.  وی در این خصوص متذکر شد: »بدتر آنکه اروپایی ها هر بار با صبر 

و نرمش ما مواجه می شوند، زیاده خواه تر شده و افزون طلبی می کنند. بانی شدن 

قطعنامه شورای حکام نمونه آخر این افزون طلبی هاست. درمقابل هرگاه اقتدار و 

ایستادگی ملت ما را دیدند وادار به عقب نشینی شدند.« 

ادله ای که نمایندگانی مانند محمد مولوی، نماینده آبادان به آن اتکا می کردند، این 

بود که روابط ایران با کشورهای اروپایی تنها دو درصد از کل روابط خارجی ایران در 

حوزه اقتصادی را تشکیل می دهد و این مقدار آنقدر قابل توجه نیست که وزارت خارجه 

تمام هم وغم خود را برای باز شدن روابط تجاری با اتحادیه اروپا و سه کشور آلمان، 

انگلیس و فرانسه بگذارد. انتقاداتی که به نظر می رسد ناظر به تلاش های چندساله 

وزارت خارجه برای راه اندازی کانال مالی برای ارتباط با اتحادیه اروپا بوده است.  از 

طرف دیگر نمایندگان معتقد بودند بی توجهی به کشورهای دیگر ازجمله چین، روسیه 

و هند در سال های گذشته خسارت های زیادی را به اقتصاد و روابط خارجی ایران وارد 

کرده است. نماینده آبادان در این خصوص به فقدان سفیر یا کاردار و البته رایزنان 

اقتصادی در سفارتخانه های ایران در این کشورها اشاره کرد.  درمقابل این انتقادات 

محمدجواد ظریف با بیان اینکه امروز بهترین روابط را با ترکیه، روسیه، افغانستان، 

آذربایجان، عراق، پاکستان و بعضی از همسایگان جنوبی مان داریم؛ درباره کشورهایی 

که خواهان روابط خوب با ایران بودند، اظهار داشت: »تعداد سفرهای بنده به این 

کشورها چندین برابر سفر به بقیه کشورهاست؛ بیش از ۲۰سفر به روسیه و ۲۰سفر 

به ترکیه، سفرهای متعدد به پاکستان، افغانستان و عراق همه اینها نشان دهنده 

تمرکز بر همسایگی است.«  او البته به این سوال نماینده مردم گرگان پاسخ نداد 

که اگر روابط ما با کشورهای همسایه خوب است، چرا بیشتر از پنج ماه است که 

مرزهای ما با ترکمنستان بسته شده و مردم استان گلستان با سختی های متعددی 

در معیشت خود روبه رو شده اند. او البته از این سوال مالک شریعتی، نماینده تهران 

هم گذر کرد که چرا در مناقشه های گازی با کشورهای همسایه محکوم شده ایم؟!

انفعالدرمواجههباآمریکا
ازجمله انتقادهایی که روز گذشته خطاب به محمدجواد ظریف مطرح می شد 

نوع واکنش وزارت امورخارجه در قبال خروج یکجانبه آمریکا از توافق هسته ای 

بود. علیرضا سلیمی با طرح این سوال که چرا پس از خروج یکجانبه آمریکا از این 

کشور به صورت رسمی شکایت نکردید و آن را تا انتها برای احقاق حقوق کشور 

پیش نبردید، موضوع مکانیسم ماشه را پیش کشید و پرسید که نکند این انفعال 

و عدم اعتراض جدی و رسمی و مقتدرانه به خاطر مکانیسم معیوب حل اختلاف 

در توافق هسته ای بوده است؟ 

در این خصوص مهرداد ویس کرمی، نماینده مردم خرم آباد در مجلس هم با ذکر 

اینکه واکنش ملتمسانه به اروپا و آمریکا زیبنده کشور نیست، اظهار داشت: »تا 

کی باید از اعتماد به آمریکا و اروپا ضربه بخوریم.« او که به معطل ماندن کشور 

برای جلب اعتماد اروپایی ها پس از خروج آمریکا از توافق هسته ای اشاره و از 

عدم واکنش ایران گلایه داشت گفت: »تا کی از ترس اینکه آمریکا ما را تهدید 

نکند، نزد اروپا خوش رقصی خواهید کرد؟ آقای ظریف بفرمایید کجا در قبال 

رفتارهای آمریکا اقدام پیش دستانه انجام داده اید؟«

در این خصوص البته محمدجواد ظریف ترجیح داد که صراحتا ورودی نداشته 

باشد. او البته در بخش اول و دوم سخنان خود اشاراتی به این موضوعات داشت. 

برای مثال وی شرایط کنونی جهان را درحال  گذار توصیف کرد و گفت: »آمریکا 

تلاش می کند در این شرایط انتقالی جمهوری اسلامی را به عنوان قدرتی که 

می تواند در شرایط جدید با شناخت صحیح برآید، امنیتی کند. در این شرایط فضا 

برای کنشگری ایران به وجود آمده است.« وی ادامه داد: »هرگونه محتوم انگاری به 

معنای تسلیم در برابر قدرت هاست. محتوم انگاری خطر جدی ای است که جوامع 

را تهدید می کند و ما باید بپذیریم که ما کنشگر هستیم و تاثیرگذاریم و می توانیم 

آینده خودمان را خودمان شکل دهیم. امروز شرایطی شده که نه تنها کشورها بلکه 

یک فرد هم می تواند در تحولات بین المللی تاثیرگذار باشد.« 

ظریف البته ترجیح داد به این عبارت سلیمی هم پاسخی ندهد که گفت: »شما 

گفتید آمریکا ابرقدرت نیست، اما چرا در دانشگاه تهران، دانشگاهیان و ملت را 

از بمب آمریکایی ترساندید؟«

ماجرایامنیتیسازیاقتصاد
روز گذشـته وزیر امور خارجه نکته قابل توجهی را درمیان اظهارات خود مطرح 

کرد، موضوعی که نشـان از شـناخت او نسـبت به یک عملیات بزرگ از سـوی 

آمریکایی ها در مقیاس جهانی بود. او گفت: »یکی از کارهای مهمی که آمریکا 

در دوران اوبامـا انجـام داد بـا علـم بـه اینکـه دارد قدرتـش را از دسـت می دهـد، 

ضرب هـای اقتصـادی جهانـی را امنیتی سـازی کـرد. مثـل بحث های مبـارزه با 

پولشـویی و مبارزه با تامین مالی تروریسـم و اقداماتی از این قبیل که توانسـت 

دنیـا را در حوزه هایـی گرفتـار کنـد و از آن حوزه هـا بـرای پیگیری هـای امنیتـی 

خـود اسـتفاده کنـد.« ایـن توضیـح محمدجواد ظریـف که خاطره ارسـال چهار 

لایحـه مربـوط بـه FATF بـه مجلس دهـم را در ذهن متبادر می کرد، البته در دل 

خود یک سـوال بسـیار مهم هم داشـت؛ اینکه وزارت امور خارجه برای مواجهه 

و مقابلـه بـا ایـن اقـدام آمریـکا کـه از دوران اوباما هم شـروع شـده، چـه برنامه ای 

داشـته و چه اقداماتی را انجام داده اسـت. 

ناگفته نماند در این خصوص و موضوعات مرتبط با آن، سوالات مهمی هم از 

جانب نمایندگان مجلس روز گذشته طرح شد، برای مثال مالک شریعتی یکی 

از نمایندگان تهران در مجلس بود که ظریف را شریک اصلی دلار ۲۰هزارتومانی 

توصیف کرد و خطاب به وی گفت: »میزان تسلط دلار بر معیشت و اقتصاد کشور 

از هفت سال پیش، بیشتر و شرایط بدتر شده و معاونت اقتصادی وزارت خارجه نیز 

بسیار ضعیف عمل کرده است؛ شما آمریکا را به طمع انداختید تا زانوی خودش 

را بر گلوی معیشت مردم بگذارد.« ظریف البته در این خصوص باز هم توضیح 

قانع کننده ای نداشت و اساسا هیچ توضیح بیشتری نسبت به اصل ماجرا ارائه 

نکرد و صرفا در دفاع از عملکردش در وزارت خارجه از »تلاش برای تسهیل گری« 

سخن گفت و اعلام کرد: »تمام تلاش مان را برای کاهش فشار اقتصادی معطوف 

کرده ایم، هرچند در وزارت امور خارجه وظیفه مستقیم در اقتصاد نداریم، اما تلاش 

کرده ایم تسهیل گر باشیم.« 

این اظهارنظر ظریف با واکنش نمایندگان همراه شد، سیدمحمد مولوی، نماینده 

مردم آبادان دراین باره از ظریف پرسید: »مگر نه اینکه مدعی شدید تسهیل گر امور 

اقتصادی هستید، آیا اصلا در وزارت امور خارجه کارشناس اقتصادی دارید؟« 

محمدجواد نیک بین، نماینده مجلس شورای اسلامی:

ظریف می خواهد ایرادات خود را زیر لوای رهبری مخفی کند
محمدجواد نیک بین، نماینده مردم کاشـمر در مجلس شـورای 

اسـلامی، ازجملـه منتقـدان سیاسـت خارجـی دولـت دوازدهـم 

اسـت. وی روز گذشـته و در جلسـه علنـی مجلـس کـه بـا حضور 

محمدجـواد ظریـف، وزیـر امـور خارجـه برگـزار شـد، ازجملـه 

کسـانی بـود کـه بـه اظهـارات ظریـف اعتـراض زیـادی داشـت و 

نسـبت بـه رفتـار او منتقدانـه عمل  کـرد. پس از پایان جلسـه روز 

گذشـته مجلـس، بـا ایـن نماینـده عضـو کمیسـیون فرهنگی به 

گفت وگو نشسـتیم و روایت او از اتفاقات نشسـت صبح یکشـنبه 

بهارسـتان را جویا شـدیم. 

نیک بین ابتدا با بیان اینکه نمایندگان مجلس نتوانستند پاسخ 

سـوالات خود را از توضیحات محمدجواد ظریف به دسـت آورند، 

توضیـح داد کـه علـت اصلی اعتراض نماینـدگان همین توضیح 

ناکافـی و پـر از اشـکال وزیـر امـور خارجـه درخصـوص سـوالات 

مطـرح شـده بـوده اسـت. او بـا ذکـر ایـن نکتـه که »آقـای ظریف 

تلاش کرد در جلسـه روز گذشـته همه اشـکالات خود را به گردن 

رهبـری بینـدازد«، گفـت: »بحث برانگیز ترین اقـدام محمدجواد 

ظریف در جلسه علنی، تلاش برای پوشاندن اشکالات و ایرادات 

خـود تحـت  لـوای رهبر معظم انقـلاب بود.« 

   رهبری فرمودند برجام خسارت محض بود

چرا ظریف این را نمی بیند؟

نماینده کاشمر با ذکر این نکته که ظریف برخلاف واقعیات و 

تجربه چندسال اخیر، همچنان توافق هسته ای با کشورهای 

۱+۵ را »مقدس« می داند، اظهار داشت: »خطای بزرگ وزارت 

امور خارجه و شخص وزیر این است که همچنان نمی خواهند 

تن به واقعیات بدهند و ایرادات بزرگ برجام را بپذیرند. آقای 

ظریف با وجود همه این ایراداتی که دیگر کسی نمی تواند آنها را 

بپوشاند، همچنان برجام را قابل دفاع می داند و تلاش می کند با 

استناد به برخی سخنان مقام معظم رهبری این ایرادات بزرگ را 

جور دیگری جلوه دهد.«  محمدجواد نیک بین با ذکر اینکه خط 

قرمزهای تعیین شده از جانب مقام معظم رهبری در برجام رعایت 

نشده بود، افزود: »رهبر معظم انقلاب درنهایت برجام را خسارت 

محض توصیف کردند، بااین حال معلوم نیست که چرا آقای ظریف 

همچنان نمی خواهد این قسمت از سخنان رهبری را هم ببیند و 

همچنان توافق هسته ای را برای کشور یک اقدام مفید می داند.« 

   مخالف دروغگو خطاب کردن ظریف بودم

وی بـا بیـان اینکـه بـا وجـود همـه ایـن ایـرادات و مسـائل، بنـده 

مخالـف ایـن بودم که فـردی از نمایندگان آقای ظریف را دروغگو 

خطـاب کنـد، تاکیـد کـرد: »به شـخصه بـه هیچ عنـوان چنیـن 

لفظـی را بـرای آقـای ظریـف بـه کار نبـرده ام. می گفتنـد کـه وی 

از ذکـر همـه واقعیـات اجتنـاب می کنـد و بـه همیـن علـت هـم 

اعتراض کـردم.« 

این نماینده مجلس با ذکر اینکه بخش عمده ای از مشکلات 

اقتصادی این روزهای مردم به دلیل تکیه بیش از حد دولت بر 

توافق هسته ای آن هم با ایرادات متعدد است، خاطرنشان کرد: 

»انعکاس خطای بزرگ دولت در نحوه اداره کشور را به ویژه در عرصه 

دیپلماسی و انعقاد برجام امروز در بازارهای مختلفی ازجمله بازار 

ارز می بینیم؛ دلار ۲۱هزار تومانی و تجربه رقم های سرسام آور و 

نجومی مسکن از همین نتایج است، البته اینها سوای ایرادات 

مهم متن توافق است که امروز گریبانگیر ماست؛ بحثی مثل 

مکانیسم ماشه که نمی توان آن را نادیده گرفت.« 

 وی در ادامـه ایـن گفت وگـو افـزود: »در جلسـه صبـح یکشـنبه، 

وزیـر امـور خارجـه با زیرکی تمام از پاسـخ به سـوالات نمایندگان 

طفـره رفـت و از ایـن رو تـلاش می کنیـم در جلسـه ای کـه قـرار 

اسـت بـرای جمع بنـدی وقایـع ایـن نشسـت علنـی بـا حضـور 

برخی نمایندگان معترض برگزار شـود، تصمیمات لازم را در این 

خصـوص اتخـاذ کنیم.« 

نیک بیـن تاکیـد کـرد: »مـا معتقدیـم وزارت امـور خارجـه در ایـن 

روزهـا بایـد تسـهیل کننده روابط اقتصادی و امور تجاری کشـور 

باشـد. ایـن وزارتخانـه بایـد روابط گسـترده تـوام با عـزت و اقتدار 

برای کشـور فراهم کند نه تعامل همراه با تحقیر و منزوی شـدن 

کشور. از این رو دستگاه سیاست خارجی نباید همه جهان را در 

چنـد کشـور غربـی و به ویـژه اروپایـی خلاصـه کند، بلکـه مطالبه 

مجلـس از ایـن دسـتگاه برقـراری روابـط گسـترده بـا همه جهان 

اسـت، نه صرفـا اروپایی ها.« 


